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This publication is a synthesis of the available informations explaining the past and present distribution of the species through Europe. Living in
Western Europe before the glaciations, Silurus re-colonized the continent from the Black sea and the Danube via the Scandinavia. Anthropic
interventions both facilitated the dispersal of the species from the Middle Age on, and reduced its extension in Northern Europe. / Cet article fait
la synthèse des données expliquant la distribution passée et actuelle de Silurus glanis en Europe, et son extension récente. Présente en
Europe occidentale avant les glaciations, l'espèce a recolonisé l'Europe à partir de la mer Noire et du Danube en passant par le Nord de
l'Europe. Des interventions anthropiques ont à la fois facilité la dispersion de l'espèce à partir du moyen-âge et réduit son aire de distribution
naturelle (Europe du Nord).
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